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ÚJÉV - SZŰZ MÁRIA, ISTEN ANYJA    C év                                                     1- 3 oldal 
               
Olv.: Szám 6,22-27 – Gal 4,4-7 – Lk 2,16-21 
Jézus bemutatása a templomban  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Jó reggelt kívánok mindenkinek. Isten hozta a Testvéreket. Kevesen vagyunk ma itt. Mi 
keresztények is milyen rosszul kezdjük mindig az új esztendőt. Valamiképpen az éjszakai 
szórakozás elvisz bennünket. Nagyon jól tudjuk, hogy ha nem jó a kezdés, az meghatároz 
mindent. Ebben a mostani nagyon nehéz időben többet gondolkodjunk azon, hogy nem 
annyira a világban való feladataink a fontosak, hanem sokkal inkább az Isten ügyének a 
szolgálata. Ebben helye van a világ szolgálatának is. De ha fordítva van, ha állandóan csak a 
világban való helytállásunkkal foglalkozunk, akkor félő, hogy elvétjük az életünk értelmét 
és célját.  
 
Ma az év első napján, Szűz Mária Istenanyaságának ünnepén imádkozzunk azért, hogy a 
keresztények, a hívő emberek fölismerjék hivatásukat és ezáltal legyenek minden ember 
békességének és jólétének a szolgái. Tartsunk bűnbánatot. 
 
Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! A Jézus nevet adták neki, mert így nevezte az angyal. Így fejeződött ki 
az Isten szándéka, az Isten terve a világgal, velünk kapcsolatosan. Ez a név azt jelenti 
Megmentő, Szabadító.  
Ma, az év első napján, Szűz Mária Istenanyaságának az ünnepén Mária üdvtörténeti 
szerepét állítja elénk az egyház. A mi szerepünket is hangsúlyozza, akiktől Isten elvette a 
szolgaság lelkét és a fogadott fiú lelkületét öntötte belénk, ami azt jelenti, hogy Mária 
követőiként fölismerjük szerepünket Isten megváltó tervében. Ebből a szempontból 
rendkívül fontos ennek a mai napnak az üzenete. 
 
A megváltásról, az ember üdvösségéről van szó és ebben az Atya örök tervét megvalósító 
Jézus Krisztusról, ebben az üdvtervben nagy szerepet vállaló Máriáról és rólunk, akiknek 
tudnunk kell, hogy Jézus Krisztus megváltotta a világot, de ez nem azt jelenti, hogy ez a 
világ megváltott világként éli a mindennapjait.  
Hogy ez a világ mennyire megváltott, az teljes egészében tőlünk függ,  
  
 rajtunk múlik, hogy mi hívő, keresztény emberek  
 ebben az isteni tervben tudatosan vállaljuk-e a szerepünket? 
 
 Jézus Krisztus értünk Emberré lett, emberi méltóságunkat igazolja ezzel.  
 Isten érdemesnek tart bennünket arra, hogy értünk Emberré legyen.  
 Van-e ennél nagyobb igazolás?  
 
 Van-e ennél nagyobb felszólítás arra, hogy  
 emberhez méltó életet éljünk, olyant, amilyent az Isten gondolt el. 
Ebben az üdvtervben, az üdvösség művében a Szűz Anyának nagyon-nagy a szerepe. A mai 
üzenet ezeket a szempontokat világítja meg. Pál apostol levelében, - amit hallottunk, -  
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egészen sajátosan közelíti ezt a titkot. Asszonyról beszél, akinek a szülötte Jézus, a Fiú. Ez 
azt jelenti, hogy Isten a Fiú Fiúságában a mi fiúságunkat gondolta el. Ha Jézus az Isten Fia a 
mi Testvérünk, akkor mi mindannyian Isten fiai vagyunk, Isten hatalmas, nagy családjához 
tartozunk. Nem mindegy, hogy miképpen vagyunk tagjai ennek a nagy családnak, mert 
mindenki tagja ennek, mert Isten mindenkit szeret. De azok, akik befogadták az Isten 
Lelkét, azok más szempontok szerint gondolkodnak és más utat járnak, mint amazok.  
 
Az ősegyházban Máriát, Jézus Anyját Istenszülőként tisztelték. Ezzel azt mondták ki, hogy 
Jézus nemcsak valóságos Ember, hanem Isten is. Mária Istenszülő. Míg a nyugati egyház 
amelyhez mi  tartozunk inkább a másik szempontot hangsúlyozta, hogy mi Jézusnak 
testvérei vagyunk. Tehát az istenfiúságunkat hangsúlyozta a nyugati egyház.  
 
A mai ünnepen ez a kettő együtt jelenik meg. Mária szerepe abban bontakozik ki, hogy 
Isten tervére igent mond. Az Ő Istenanyasága nem csupán azt jelenti a keletiek szerint, hogy 
megszüli a Fiút, hanem azt is, hogy hitte, hogy a Megváltónak küldetése van. Hitével kísérte 
az útján Jézust. Ezt a szempontot hangsúlyozva mi arról elmélkedjünk, hogy valóban az 
Isten Lelke vezet-e bennünket?  
 
 Megszabadultunk-e a szolgaságtól? 
 Megszabadultunk-e gondolataink, vágyaink, ösztöneink rabságából? 
 Felszabadultunk-e Isten szolgálatára, az Élet szolgálatára? 
 
A világ meg akar bennünket szerezni. Amikor sikerül magához láncolni, akkor összetöri a 
szívünket és egyszerűen a szemétdombra dob. Megfertőzi a szívünket, kiüresíti a lelkünket  
és szenvedélyeink rabjává tesz, fiatalt, felnőttet, időset, mindenkit, mert a világnak nincs 
ránk szüksége.  
 
 Csak az Istennek van ránk szüksége,  
 amit csak istenfiúságunk átelmélkedése által érthetünk meg. 
 
Nagyon sajátos ebben az esztendőben az Európai Unió Bizottságának a felhívása. Ezt az 
évet a szegénység és a szociális kiszolgáltatottság elleni küzdelem évének jelöli meg. 
Rendkívül izgalmas ez a megközelítés nem így önmagában, hanem azzal összefüggésben, 
hogy a világ megváltatott, Jézus megváltotta a világot, de addig, amíg szegénység van, amíg 
szociális kiszolgáltatottság van, addig a világ megváltatlan. Ebből a szempontból rendkívül 
fontos ez a felhívás. Valamire rádöbbentek Európában. Európában minden harmadik ember 
szegény, - mondja a Bizottság. Minden tizedik ember iszonyatos, mélységes nyomorban él.  
Ez elfogadhatatlan. Ha nem is tudatosan gondolnak a megváltás művére, az ember 
üdvösségére, valójában a megváltás aktualizálásáról van szó. 
 
Ezek mögött a felhívások mögött a mi istenfiúi  elkötelezettségünket szólítják meg. 
Európában, Európa tagállamaiban a szegények, a nyomorgók kiszolgáltatottak is. Elterelik a 
figyelmet egyes népcsoportok felé azok, akiknek ez az érdeke. Valójában a 
kiszolgáltatottság az, a megkülönböztetés az, ami elfogadhatatlan. Nem szabad engedni 
különböző nemzetiségi, pártpolitikai szólamoknak. Itt az üdvösségről, az evangéliumról van 
szó. 
 A világnak az evangéliumra van szüksége. 
 Ezt az evangéliumot, ezt az örömhírt csak Önök, csak ti,  
 mi hívők és keresztények adhatjuk a világnak, más nem.   
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Ez a mai ünnep Betlehembe vezet el bennünket. Ha az Európai Unió a szegénységről, a 
szociális kiszolgáltatottságról beszél, akkor induljunk Betlehembe. Jézus olyan 
körülmények között született, amire senki sem mert volna gondolni. Ki merte volna azt 
gondolni, hogy az Ő Szülei hajléktalanként élik ezeket a napokat. Törődött a nagy politika 
ezzel a megszületett szegény Gyermekkel? Törődött a nagy politika Máriával, Józseffel? 
Nem volt számára érdekes. Csak akkor mozdult, amikor úgy gondolta, hogy a hatalmában 
érintett.  
 
Kik mozdulnak, kik indulnak? A pásztorok, ezek a szegény, megvetett emberek.  Itt van a 
jászol. A jászol szimbólum is. Ez a jászol szimbolizálja Jézus egész útját. Ilyen 
körülmények között születik. Gyerekként menekül is. Vándor prédikátorkánt éli az egész 
életét. Nincs hová lehajtani a fejét. Végül a kereszten lesz a helye. Nem véletlen, hogy 
Betlehem felé indulunk el, mert ha valahol, akkor itt mozdulhat az ember hite. Ebben Mária 
a mi nagy tanítónk, aki amikor az angyal köszönti, akkor hálaéneket énekel, magnifikatot  
énekel. Közel engedi Magához az Istent. Az Ószövetség zsidó népe távol tartotta magától az 
Istent.  Félt Tőle. Látni az Istent egyenlő a halállal.  
 
Egy új világ kezdődik. Közel engedi magához Mária az Istent. Igent mond az Isten tervére. 
Az Ő küldetése ebben az igenben bontakozik ki. Mária az Ószövetség nagy asszonyai közül 
való. Azok közül, akik prófétáltak, akik a népük fölé emelkedtek. Kiemelkedtek ebből az 
Istentől távoli világból, a hatalmas Isten, az erős Isten bűvköréből. Mária annak az Istennek 
partnere, aki értünk szegény lesz, értünk gyenge lesz. Dicsőítő énekében csodálatos 
jövőképet fest. Arról van szó, hogy letaszítja a hatalmasokat a trónjukról. Fölemeli a 
kicsinyeket. Milyen csodálatos jövőkép ez. Teljesen másról van szó, mint ami a világ 
számára a legfontosabb. Ebben valamiképpen minden ember megsejtheti, hogy az Istennél 
nincs fönt meg lent, első meg utolsó, nagy meg kicsiny, gazdag meg szegény. Egy más világ 
körvonalazódik. Egy más világ bontakozik ki.  
 
Testvérek! 
 Ez az üzenet arról szól, hogy Isten a szegények Atyja. 
 Ez az üzenet arról szól, hogy minden szegény ember a testvérünk.  
 Ezzel nekünk azonosulnunk kell,  
 hogy Isten üdvösségtervében betölthessük hivatásunkat. 
 
Ha már a világi hatalom is arra hívja fel a figyelmünket, hogy ilyen megváltatlanul nem 
lehet élni, akkor nekünk megváltottaknak, akik az Isten Lelkét kaptuk, a szabadság Lelkét 
kaptuk, nekünk szabadon kell igent mondani annak az Istennek, aki mindenkinek az Atyja. 
Szabadon kell odafordulnunk minden emberhez, legfőképpen a kicsinyekhez, mert ők a 
testvéreink.  
 
 Kívánom, hogy ebben az új esztendőben Isten üdvözítő tervében  
 mindegyikünk képes legyen a maga szerepét elvállalni.               
 

+  A M E N  + 
Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
 
Ebben az imádságban a gondolataink átértékelését kérjük az Istentől. Mindenki a bajokról, 
gondokról beszél és e világi programokat vizionál. Foglalkozzunk többet keresztény 
küldetésünkkel, akkor a világért is többet tehetünk. Ha az Isten kimarad, akkor semmi se 
marad. Gondolkodjunk el ezen.            
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 Mi Atyánk...  

 
Könyörögjünk 
 
Istenünk, a Boldogságos Szűz Máriát szent Fiad szülőjeként és az egyház Anyjaként 
magasztaljuk. Boldogan vettük magunkhoz ajándékodat. Kérünk, hogy segítsen el minket az 
örök életre Krisztus, a mi Urunk által. 
 

 +  A M E N  + 
 
 

Szentmise befejezése 
 
Kedves Testvérek!  
Nem tudom, mennyi nemes gondolattal kezdjük ezt az új esztendőt. Az ó év mögöttünk van, 
az új az mindig reményteli. Remélem, mindegyikünknek van megfelelő jövőképe. Azt 
kívánom mindenkinek, hogy legyen boldog ez az új esztendő. Ilyen egyszerű módon: 
legyenek boldog napjaink. Azt hiszem, hogy ez a legfontosabb.  
 
Szeretnék valamit kérni. Szokjunk vissza erre a szép köszöntésre, hogy “Jó napot!” A 
fülemet bántja a teljesen elterjedt amerikai köszöntés, hogy “Szép napot!” Ami szép az még 
nem biztos, hogy jó. De a jó az akkor is jó, ha nem szép. Arról se feledkezzünk meg, hogy 
itt már elhagytuk mi is azt, ami ehhez hozzátartozott: “Adjon Isten jó napot!” Így 
köszöntötték a magyarok egymást. Ebből lett a csak “Jó napot!”, mára pedig a “Szép 
napot!”. Mit érünk a széppel, ha nem jó. Hagyjuk ezt el!  
 
Kívánok jó napokat és egy boldog esztendőt. Higgyük el Testvérek, rajtunk múlik, mert a 
megváltás kegyelmét megkaptuk. Éljünk vele! Ez azt jelenti, hogy az ember szívében 
elhatalmasodik az önzetlenség. Nincs más út. Az önzés vitt bennünket oda, ahol vagyunk. 
Új út az, amit Isten kínál Jézus Krisztusban és amely fölött a Szűz Anya is őrködik. Minden 
hívők Édesanyja. 
 
 

+  Á L D Á S  + 


